

جائزة الكويت لعام 2022 - الدورة الـ 41 دعوة للترشح

في إطار تكريم العلماء الكويتيين والعرب اللذين حققوا إنجازات متميزة ومساهمات أصيلة في مسيرتهم البحثية، تمنح مؤسسة الكويت للتقدم العلمي منذ عام 1979 "جائزة الكويت" في مجالات علمية تتفرع من حقول معرفية رئيسية، علماً بأن المجالات العلمية الفرعية تتغير سنوياً.

وتدعو المؤسسة الجامعات والمراكز العلمية والباحثين المؤهلين الأفراد إلى التقدم بترشيحاتهم الخاصة بالعلماء الكويتيين والعرب ممن يتلمسون في إنتاجهم العلمي التميز والريادة وذلك في المجالات الفرعية للجائزة للعام الحالي 2022، وهي:

| | |
|-----------------------------------|--|
| العلوم الأساسية: | العلوم الطبية الأساسية (وتشمل على سبيل المثال لا الحصر): علم التشريح، علم وظائف الأعضاء، علم الجينات البشرية، علم الخلية، علم الأمراض، علم السموم، وعلم الصيدلة. |
| العلوم التطبيقية: | تكنولوجيا الطاقة النظيفة والمستدامة (وتشمل على سبيل المثال لا الحصر): الطاقة الشمسية وطاقات الرياح والطاقات الكهرومائية وطاقات الكتلة الحيوية والهيدروجين، وخلايا الوقود، تجهيزات تخزين الطاقة وتخفيف أثر الكربون في الوقود الاحفوري. |
| العلوم الاقتصادية والاجتماعية: | الاقتصاد والعلوم المالية والمصرفية (وتشمل على سبيل المثال لا الحصر): الاقتصاد الكلي، الاقتصاد الجزئي، اقتصاد التنمية، اقتصاديات الأعمال، الاقتصاد النقدي، المالية العامة، تمويل الشركات، تمويل المشاريع، التجارة الإلكترونية، رأس المال الاستثماري، التكنولوجيا المالية. |
| العلوم الإنسانية والفنون والآداب: | الأدب والفن في العالم العربي (وتشمل على سبيل المثال لا الحصر): دراسات تحليلية للنصوص الأدبية العربية الحديثة والقديمة (الشعر والمسرح والسرديات)، النظريات النقدية، تاريخ الأدب العربي في العصور المختلفة، آداب البلدان العربية، دراسات في فن السينما والموسيقى العربية والفنون التشكيلية في العالم العربي. |
| العلوم التخصصية الناشئة: | علوم وتكنولوجيا المواد النانوية وتطبيقاتها (وتشمل على سبيل المثال لا الحصر): دراسة وتحليل الظواهر الفيزيائية والكيميائية على المستوى النانوي، تصميم وإنتاج المواد النانوية وتراكيبها وأدواتها على المستوى النانوي، تطبيقات تكنولوجيا النانو في العلوم والطب والهندسة. |

تقدم المؤسسة في كل مجال من المجالات الفرعية لعام 2022 جائزة نقدية مقدارها 40,000 د.ك (نحو 135 ألف دولار أمريكي)، إضافة إلى ميدالية ذهبية ودرع المؤسسة وشهادة تقديرية، وتمنح جائزة الكويت وفق الشروط التالية:

1. ترشيحات الجامعات والهيئات العلمية، ويحق للفائزين بالجائزة سابقاً ترشيح من يروونه مؤهلاً لنيلها، ولا تقبل ترشيحات الهيئات السياسية.
2. تطلبات الترشيح الذاتي، على أن يرفق المرشح مع طلب التقدم بياناً موجزاً يبرز مسوغات أهليته للتقدم للجائزة.
3. أن يكون المرشح عربي الجنسية ولديه ما يثبت منشأه العربي، من خلال شهادة ميلاد في بلد عربي، أو جواز سفر عربي، أو وثائق أخرى ذات صلة تُرفق مع طلب التقدم.
4. أن يكون المرشح عالماً باحثاً في المجال المعلن عنه لعام 2022، ويحمل شهادة الدكتوراه، وللمتقدمين في مجال العلوم الأساسية (من غير حاملي شهادة الدكتوراه) أن يكون حاصلًا على شهادة الزمالة.
5. تقبل المؤسسة طلبات الترشيح الذاتي على أن يكون التقديم مشفوعاً بقائمة تضم أسماء ثلاث شخصيات علمية بالإضافة إلى اسم مؤسسة علمية واحدة تزكي المرشح/المتقدم لنيل الجائزة.
6. أن يكون الإنتاج العلمي مبتكراً وذو أهمية بالغة بالنسبة إلى المجال المقدم فيه ومنشوراً خلال السنوات العشرين الماضية. ويشتمل الإنتاج العلمي على ما يلي: أبحاث منشورة أو مقبولة للنشر في مجلات علمية محكمة وكتب مؤلفة أو مترجمة أو محققة أو فصل منشور في كتاب على أن يتمتع الكتاب بترقيم دولي معتمد (ISBN) أو (ISSN)، ولن يتم مراجعة أو تقييم الأعمال الأدبية والفنية أو أطروحات الماجستير والدكتوراه أو المطبوعات المستخرجة منها كجزء من ملف الإنجازات الخاصة بالمرشح.
7. أن يُستكمل طلب التقدم للجائزة ويرسل الإنتاج العلمي للمتقدم إلكترونياً. ويمكن الحصول على طلب التقدم من خلال الموقع الإلكتروني للمؤسسة www.kfas.org/kuwaitprize2022، علماً بأن طلب التقدم في حقلي العلوم الأساسية والعلوم التطبيقية باللغة الإنجليزية فقط.
8. أن يرسل الإنتاج العلمي وفق ملفات PDF، بواسطة مواقع خدمات التخزين السحابية مثل (Google drive – Dropbox OneDrive) وترسل على البريد الإلكتروني للجائزة kuwaitprize@kfas.org.kw
9. قرارات مجلس إدارة مؤسسة الكويت للتقدم العلمي نهائية ولا يجوز الاعتراض عليها.
10. آخر يوم لتسلم طلبات الترشيح هو يوم الأربعاء الموافق 31 أغسطس 2022.

للاستفسار يمكن التواصل مع المؤسسة على +965 2227-0465 والبريد الإلكتروني لمكتب الجوائز: kuwaitprize@kfas.org.kw

KUWAIT PRIZE 2022 – Cycle 41 Invitation for Nominations

The Kuwait Foundation for the Advancement of Sciences (KFAS) awards distinguished Kuwaiti and Arab scientists worldwide the Kuwait Prize for their significant and outstanding achievements in research since 1979. While the main areas in various scientific fields remain consistent, the scientific subfields under these areas vary annually. For the 2022 Kuwait Prize Cycle, KFAS invites universities, scientific and research institutions, and eligible individuals, to nominate Kuwaiti and Arab scientists for the Prize in the following scientific subfields:

| | |
|--|--|
| Fundamental Sciences | In Basic Medical Sciences (including but not limited to): Anatomy, Physiology, Human Genetics; Cytology, Pathology, Toxicology and Pharmacy. |
| Applied Sciences: | In Clean & Sustainable Energy Technology (including but not limited to): Solar, Wind and Hydroelectric Energy, Biomass Energy, Fuel Cells, Energy Storage, Lower Fossil Carbon-Footprints Fuel. |
| Economics and Social Sciences: | In Economics, Financial & Banking Sciences (including but not limited to): Macroeconomics, Microeconomics, Development, Business, Monetary Economics, Public Finance, Corporate, Entrepreneurial Finance, e-Commerce, Venture Capital and Financial Technology. |
| Humanities, Arts and Literature: | In Arabic Literature & Art (including but not limited to): Critical Analysis of Modern & Ancient Arabic Literary Texts (Poetry, Drama, Narratives), Critical Theories, History of Arabic Literature, Literature of Specific Arab Countries, Studies in Arabic Cinema, Music and Formative arts. |
| Emerging Interdisciplinary Sciences | In Nanoscience & Nanotechnology & Applications (including but not limited to): The Study & Understanding of Physical & Chemical Phenomena at the Nanoscale, The Design & Production of Nano Structured Materials & Devices at the Nanoscale, The Applications of Nanoscience & Nanoengineering, Applications of Nano Technology in the Areas of Science, Medicine and Engineering. |

KFAS awards an annual Prize cash sum of K.D. 40,000 (Approx. \$135,000) for each subfield, along with a gold medal, a KFAS shield and a certificate of recognition.

Conditions and requirements:

- 1 - KFAS accepts nominations from universities, academic and research institutions, former laureates of the Kuwait Prize, and peers of the nominees. Nominations from political entities are not accepted.
- 2 - KFAS accepts self-nominations. Self-nominees must provide a statement outlining the basis for their eligibility for nomination and the significance of their research production.
- 3 - The nominee must be from an Arab nationality and have proof of Arabic origin, such as an Arabic birth certificate, a valid Arabic passport, or a relevant document. A copy of one of these documents must be included in the application file.
- 4 - The nominee must be a recognized specialist and researcher in the announced subfield and must hold a PhD degree. Applicants for the Fundamental Sciences (who do not hold a PhD degree) must hold the Medical fellowship and/or Medical Board.
- 5 - KFAS will accept self-nominations. Nominees must provide a list of references, three academics/researchers and one scientific institution.
- 6 - The work submitted should be innovative, significant in the announced subfield, and published during the past twenty years. Submitted work include papers published or accepted for publication in refereed Journals, and books with ISBN or ISSN number (authored, translated, edited, and chapter in a book). MA or PhD theses and any publications extracted from them shall not be evaluated as part of the nominee's scientific work.
- 7 - Nominees are requested to complete the Prize Nomination Form and send it along with the submitted work electronically. The Nomination Form is obtained from KFAS website www.kfas.org/kuwaitprize2022 The Nomination Form for the subfields in Fundamental Sciences and Applied Sciences should be submitted in English.
- 8 - The Nomination Form along with scientific publications and achievements completed within the past twenty years should be sent in PDF format, through the cloud storage services sites such as (Google Drive–Dropbox–OneDrive) via Prize email: kuwaitprize@kfas.org.kw
- 9 - KFAS decisions concerning The Kuwait Prize are final and objections are not accepted.
- 10 - Nominations must be submitted no later than **Wednesday, 31st August 2022.**

For further information and inquiries, please contact the Prize Office: Tel: +965-2227-0465; E-Mail: kuwaitprize@kfas.org.kw